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Rylina Elena Olegovna 

Abstract. The article presents the author's methodology for creating creative lighting schemes in studio photography 
using a minimal set of lighting equipment. Over 10 years of professional practice, the author has developed and tested a unique 
approach to organizing lighting solutions that allows achieving highly artistic results with limited technical resources. The 
research methodology includes theoretical analysis of existing approaches, a series of photographic experiments with various 
lighting parameters, a survey of 127 clients and models, and visual analysis of more than 1,500 photographs from the author's 
portfolio. The research results demonstrate that applying the developed strategy allows reducing the number of light sources 
used by 60% while maintaining artistic expressiveness and technical image quality. The practical significance of the work lies 
in the possibility of applying the methodology by both novice photographers with limited budgets and professionals seeking 
to optimize their workflow. 

Keywords: studio photography, minimal equipment, creative lighting, lighting schemes, author's methodology, 
shooting process optimization.Аннотация. В статье представлена авторская методика создания креативных 
световых схем в студийной фотографии с использованием минимального набора осветительного оборудования. За 
10 лет профессиональной практики автором разработан и апробирован уникальный подход к организации световых 
решений, позволяющий достигать высокохудожественных результатов при ограниченных технических ресурсах. 
Методология исследования включает теоретический анализ существующих подходов, серию фотографических 
экспериментов с различными параметрами освещения, опрос 127 клиентов и моделей, а также визуальный анализ 
более 1500 фотографий из авторского портфолио. Результаты исследования демонстрируют, что применение 
разработанной стратегии позволяет сократить количество используемых источников света на 60% при 
сохранении художественной выразительности и технического качества изображений. Практическая значимость 
работы заключается в возможности применения методики как начинающими фотографами с ограниченным 
бюджетом, так и профессионалами, стремящимися к оптимизации рабочего процесса. 

Ключевые слова: студийная фотография, минимальное оборудование, креативное освещение, световые 
схемы, авторская методика, оптимизация съемочного процесса 
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Baybulatov Ruslan Mardanovich 

Abstract. In this scientific work, the author briefly analyzes the current problems of assessing the effectiveness of 
investment and innovation projects. Thus, the author notes the complexity of the methodological apparatus in such activities, 
its multi-component nature. Further, the author considers specific problematic aspects of assessment activities, development 
prospects. This scientific article will be relevant for theorists and practitioners, researchers, narrow-profile specialists, a wide 
range of readers interested in the development and implementation of investment and innovation projects. 

Keywords: investment projects, innovative projects, innovation and investment analysis, current state, efficiency 
assessment. 

Аннотация. В настоящей научной работе автор кратко анализирует актуальные проблемы оценки 
эффективности инвестиционно-инновационных проектов. Так, автором отмечается сложность 
методологического аппарата в такой деятельности, его многосоставный характер. Далее автор рассматривает 
конкретные проблемные аспекты оценочной деятельности, перспективы развития. Настоящая научная статья 
будет актуальна для теоретиков и практиков, научных сотрудников, специалистов узкого профиля, широкого 
круга читателей, интересующихся разработкой и реализацией инвестиционно-инновационных проектов. 

Ключевые слова: инвестиционные проекты, инновационные проекты, инновационно-инвестиционный 
анализ, современное состояние, оценка эффективности. 
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Boytush Oksana Aleksandrovna,  

Abstract. The article examines the experience of funded pension systems in various countries around the world and 
analyzes the prospects for their development in the Russian Federation. This author's study covers the theoretical foundations 
of funded pension provision, the practice of implementing similar systems in foreign countries, as well as an analysis of the 
current state and potential for the development of the funded component of the pension system in Russia. The author pays 
special attention to the analysis of the advantages and risks of funded schemes, their impact on economic development and 
social security of the population. 

Keywords: funded pension system, pension reform, individual pension accounts, demographic transition, 
investment return. 

Аннотация. В статье рассматривается опыт функционирования накопительных пенсионных систем в 
различных странах мира и анализируются перспективы их развития в Российской Федерации. Настоящее 
авторское исследование охватывает теоретические основы накопительного пенсионного обеспечения, практику 
реализации подобных систем в зарубежных странах, а также анализ современного состояния и потенциальных 
возможностей развития накопительной составляющей пенсионной системы России. Особое внимание автором 
уделяется анализу преимуществ и рисков накопительных схем, их влиянию на экономическое развитие и 
социальную защищенность населения. 

Ключевые слова: накопительная пенсионная система, пенсионная реформа, индивидуальные пенсионные 
счета, демографический переход, инвестиционная доходность. 
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Galiullina Rumiya Lizarovna,  

Abstract. Effective management of companies' cash flows is an important tool for improving financial performance. 
Proper cash flow management is vital for business sustainability. Cash flow management is primarily associated with 
determining an effective policy that ensures a balance between customer satisfaction and service costs. The Russian economy 
is unstable. High inflation and uncertainty have a fundamental impact on commercial enterprises. As a result, commercial 
business in Russia is in an unstable position. One of the main indicators of the problem is the state and dynamics of the 
enterprise's operating cash flows. Moreover, the analysis of operating cash flows is becoming the most important for the 
efficiency and security of the business. 

Keywords: economic development, operating cash flows, cash flow management, commercial organization 
development, business efficiency, business security. 

Аннотация. Эффективное управление денежными потоками компаний является важным инструментом 
для повышения финансовых показателей. Надлежащее управление денежными потоками жизненно важно для 
устойчивости бизнеса. Управление денежными потоками в первую очередь связано с определением эффективной 
политики, которая обеспечивает баланс между удовлетворением потребностей клиентов и затратами на 
обслуживание. Экономика России не стабильна. Высокий уровень инфляции и неопределённость оказывают 
фундаментальное воздействие на коммерческие предприятия. Как следствие – коммерческий бизнес в России 
находиться в неустойчивом положении. Один из главных индикаторов проблеммы – состояние и динамика 
операционных денежных потоков предприятия. Более того, анализ операционных денежных потоков становиться 
наиболее приоритетным для эффективности и обеспечения безопасности бизнеса. 

Ключевые слова: развитие экономики, операционные денежные потоки, управление денежными потоками, 
развитие коммерческой организации, эффективность бизнеса, безопасность бизнеса. 
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Ignatova Kristina Aleksandrovna 

Sergeta Alina Sergeevna 

Abstract. In this article, the authors study the impact of changes in the key rate of the Central Bank of the Russian 
Federation on the Russian economy and on the main macroeconomic indicators. The transmission mechanisms of monetary 
policy and their impact on lending, deposits and inflation processes are analyzed. Particular attention is paid to the role of the 
exchange rate and energy prices in shaping the effectiveness of monetary policy. This author's study demonstrates the specific 
features of the Russian economy in the context of external shocks. 

Keywords: key rate, monetary policy, inflation, lending, deposits, exchange rate, oil prices. 
Аннотация. В рамках настоящей статьи, авторами исследуется влияние изменений ключевой ставки 

Центрального банка Российской Федерации на экономику России и на основные макроэкономические показатели. 
Анализируются трансмиссионные механизмы денежно-кредитной политики и их воздействие на кредитование, 
депозиты и инфляционные процессы. Особое внимание уделяется роли валютного курса и цен на энергоресурсы в 
формировании эффективности монетарной политики. Настоящее авторское исследование демонстрирует 
специфические особенности российской экономики в условиях внешних шоков. 

Ключевые слова: ключевая ставка, денежно-кредитная политика, инфляция, кредитование, депозиты, 
валютный курс, цены на нефть. 
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Nemchenko Anna Grigoryevna, 

Abstract. The article examines theoretical and practical aspects of assessing the efficiency of using fixed capital of 
an organization. The author analyzes the main approaches to defining the concept of fixed capital, systematizes methods for 
assessing the efficiency of its use, identifies factors that affect the effectiveness of using fixed assets in the economic activities 
of enterprises. The author's recommendations for improving the fixed capital management system are also offered. 

Keywords: fixed capital, fixed assets, efficiency, return on assets, capital intensity, return on assets. 
Аннотация. В статье рассматриваются теоретические и практические аспекты оценки 

эффективности использования основного капитала организации. Автором в статье проанализированы основные 
подходы к определению понятия основного капитала, систематизированы методы оценки эффективности его 
использования, выявлены факторы, влияющие на результативность применения основных средств в хозяйственной 
деятельности предприятий. Так же предложены авторские рекомендации по совершенствованию системы 
управления основным капиталом. 

Ключевые слова: основной капитал, основные средства, эффективность, фондоотдача, фондоемкость, 
рентабельность активов. 
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Vygodskaya Evgeniya Markovna, 

Popov Y.A.,

Abstract. This scientific paper analyzes the problem of studying emotional intelligence. Based on a review of sources 
on the research topic, the emergence and further development of the term "emotional intelligence" is considered in detail and 
the reasons for its rapid spread in the professional activity of a manager are revealed. Special attention is paid to the disclosure 
of the essence of emotional intelligence and its content. A number of programs aimed at developing emotional intelligence 
among managers of modern companies are being considered. 

Keywords: emotions, thinking, emotional intelligence, emotional states, activity, motivation, management. 
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Poplokhina Arina Viktorovna

Shepileva O.E.,

Abstract. The article explores the pedagogical potential of using music-assisted physical activity breaks (fizminutki) 
for students in grades 5-7. It highlights an innovative approach to creating these breaks using artificial intelligence (AI) tools 
like SUNO for generating thematic songs. This method aims to integrate physical activity with memorization of educational 
content, particularly subject-specific rules. 

Keywords: physical activity breaks, artificial intelligence, educational technology, cognitive development, middle 
school, neural networks in education, health-saving technologies. 

Аннотация. В статье рассматривается педагогический потенциал применения физминуток с 
музыкальным сопровождением для учащихся 5–7 классов. Акцентируется внимание на инновационном подходе к их 
созданию с использованием инструментов искусственного интеллекта (ИИ), таких как SUNO, для генерации 
тематических песен. Данный метод направлен на интеграцию двигательной активности и запоминания учебного 
материала, в частности правил по предмету.  

Ключевые слова: физминутки, искусственный интеллект, образовательные технологии, когнитивное 
развитие, средние классы, нейросети в образовании, здоровьесберегающие технологии. 
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Kryvusha Anastasia Aleksandrovna, 

Abstract. The article presents a scientific analysis of the key issues of fraud qualification under the criminal law of 
the Russian Federation. The article considers the criteria for distinguishing criminally punishable fraud from civil cases, the 
difficulties of proving direct intent to deceive, the competition of fraud with related crimes, and analyzes modern judicial 
practice (including statistical data for 2022–2024). Based on the identified problems, proposals for improving legislation in 
the field of combating fraud are formulated. 

Keywords: fraud, criminal law, qualification of crimes, deception and abuse of trust, civil dispute, intent, judicial 
practice, theft, related offenses, legislation. 

Аннотация. В статье представлен научный анализ ключевых проблем квалификации мошенничества по 
уголовному праву Российской Федерации. Рассматриваются критерии отграничения уголовно наказуемого 
мошенничества от гражданско-правовых дел, трудности доказывания прямого умысла на обман, конкуренция 
состава мошенничества со смежными преступлениями, а также анализируется современная судебная практика (в 
том числе статистические данные 2022–2024 гг.). На основе выявленных проблем сформулированы предложения по 
совершенствованию законодательства в сфере противодействия мошенничеству. 

Ключевые слова: мошенничество, уголовное право, квалификация преступлений, обман и злоупотребление 
доверием, гражданско-правовой спор, умысел, судебная практика, хищение, смежные составы, законодательство. 

 

  

  

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|
https://www.miloserdie.ru/


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
57 

 

 

 

    

 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|
https://www.aif.ru/
https://www.consultant.ru/


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
58 

 

  

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|
https://www.legis-group.ru/


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
59 

 

  

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|
https://www.searchinform.ru/


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
60 

 

– 

– 

– 

– 

– 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
61 

 

 

 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|
https://www.searchinform.ru/
https://www.consultant.ru/


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
62 

 

–  

–  

–  

–  

–  

– 

 

–  

– 

 

  

 

 
 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|
https://www.consultant.ru/


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
63 

 

 

 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
64 

 

  

  

  

 

 

 

 

  

  

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
65 

 

 

 

 

  

  

 

 

  

   

  

 

 

   

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|
https://www.advgazeta.ru/


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
66 

 

 

   

   

  

 

 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
67 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|
https://www.consultant.ru/
https://www.consultant.ru/
https://www.consultant.ru/
https://www.advgazeta.ru/
https://www.miloserdie.ru/
https://www.aif.ru/


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
68 

 

 

 

 

 

 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru|
https://www.searchinform.ru/
https://www.legis-group.ru/
https://www.consultant.ru/


Professional science applies the Creative Commons Attribution (CC BY 4.0) license to the materials published- 

https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/deed.ru| 

 

International journal of Professional Science  
69 

 

Shaboltai Zakhar Nikolaevich

Khudyakov Ivan Andreevich

Krylova Yulia Olegovna, 

Abstract. In this paper, the authors have attempted to study the application of the doctrine of "removing the 
corporate veil" in the Russian legal order and in Russian judicial practice.  

Keywords: society, law, responsibility, norm, corporation 
Аннотация. В настоящей работе авторы предприняли попытку исследования применения доктрины 

«снятия корпоративной вуали» в российской правопорядке, в российской судебной практике.  
Ключевые слова: общество, право, ответственность, норма, корпорация 
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Shevchenko Anna Sergeevna,  

Abstract. The article discusses the problems of qualification of indecent acts against minors under Article 135 of the 
Criminal Code of the Russian Federation. The study focuses on legal gaps related to the lack of a clear legislative distinction 
between actions with and without physical contact, as well as contradictions in the sanctions of Articles 134 and 135 of the 
Criminal Code of the Russian Federation. Special attention is paid to modern challenges, such as remote forms of indecent 
acts via the Internet and instant messengers, which are not reflected in the current version of the law, which leads to 
heterogeneous judicial practice and an ambiguous interpretation of the norm. The paper analyzes examples of court cases 
demonstrating the need to clarify the corpus delicti and include in the disposition of article 135 a qualifying feature – 
committing lewd acts using information and telecommunication networks. The paper proposes to systematize the criminal 
legal protection of minors, assigning responsibility for all forms of sexual acts with physical contact to article 134, and for 
remote actions aimed at sexualizing a child to article 135. The conclusion is made about the need to reform legislation to 
increase the effectiveness of protection of sexual integrity of minors. 

Keywords: indecent acts, minors, criminal law, crimes, sexual integrity, qualifications, law enforcement practice, 
legislation, protection of children. 

Аннотация. В статье рассматриваются проблемы квалификации развратных действий в отношении 
несовершеннолетних по статье 135 Уголовного кодекса Российской Федерации. В исследовании акцентируется 
внимание на правовых пробелах, связанных с отсутствием четкого законодательного разграничения между 
действиями с физическим контактом и без него, а также на противоречиях в санкциях статей 134 и 135 УК РФ. 
Особое внимание уделяется современным вызовам, таким как дистанционные формы развратных действий через 
интернет и мессенджеры, которые не отражены в действующей редакции закона, что приводит к неоднородной 
судебной практике и неоднозначному толкованию нормы. В работе анализируются примеры судебных дел, 
демонстрирующих необходимость уточнения состава преступления и включения в диспозицию статьи 135 
квалифицирующего признака – совершения развратных действий с использованием информационно-
телекоммуникационных сетей. В работе предлагается систематизировать уголовно-правовую защиту 
несовершеннолетних, закрепив за статьей 134 ответственность за все формы сексуальных действий с физическим 
контактом, а за статьей 135 – за дистанционные действия, направленные на сексуализацию ребенка. Сделан вывод 
о необходимости реформирования законодательства для повышения эффективности защиты половой 
неприкосновенности несовершеннолетних. 

Ключевые слова: развратные действия, несовершеннолетние, уголовное право, преступления, половая 
неприкосновенность, квалификация, правоприменительная практика, законодательство, защита детей. 
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Sychev Matvey Sergeevich, 

Abstract. In this scientific article, the author briefly examines the comparative characteristics of the functioning of 
commodity exchanges in Russia and the USA from a legal point of view. The author gives a brief understanding of the 
development of exchange trading in general, notes its high practical significance. Further, the author examines the formation 
and development of exchange trading in Russia, starting from the 90s of the twentieth century, as well as the features of the 
functioning of commodity exchanges in the American economy. This scientific article will be useful to economists and lawyers, 
teachers and students, as well as a wide range of readers interested in modern features of the development of the Russian and 
world economy as a whole. 

Keywords: legal regulation, commodity exchanges, exchange activities, current state, foreign experience, 
comparative characteristics. 

Аннотация. В настоящей научной статье автор кратко рассматривает сравнительную характеристику 
функционирования товарных бирж России и США с правовой точки зрения. Автор дает краткое понимание 
развития биржевой торговли в целом, отмечает высокую практическую значимость. Далее автор исследует 
становление и развитие биржевой торговли в России, начиная с 90-х гг. ХХ века, а также особенности 
функционирования товарных бирж в американской экономике. Настоящая научная статья будет полезна 
экономистам и юристам, преподавателям и студентам, а также широкому кругу читателей, интересующихся 
современными особенностями развития российской и мировой экономики в целом. 

Ключевые слова: правовое регулирование, товарные биржи, биржевая деятельность, современное 
состояние, зарубежный опыт, сравнительная характеристика. 
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Grishina Svetlana

Galeeva T.,

Pestova M.,

Abstract. This article examines the mutual influence of gender stereotypes in the language of the mass media 
(MMS), as well as their role in shaping public consciousness and identity. Gender stereotypes are stable and simplified ideas 
about the roles, functions, and behaviour of men and women, which are formed under the influence of cultural and historical 
contexts. The article analyses the historical and socio-cultural nature of these stereotypes, emphasising their variability and 
dependence on time and place. The main focus is on the mechanism of socialisation through the media, which, as a powerful 
tool for transmitting values and norms, contributes to the reinforcement of stereotypes. The article examines the textual 
mechanisms of stereotype transmission, including the use of certain images, associations, and lexical means that create and 
reinforce traditional ideas about gender roles. It also discusses the impact of gender stereotypes on society, the limitations they 
impose on men and women, and their consequences for social dynamics and levels of violence. The conclusion emphasises the 
need for critical reflection on gender stereotypes in the media and the search for ways to transform them in order to create a 
more equal and inclusive society. The article is addressed to researchers, politicians, educators, and anyone interested in issues 
of gender and media culture. 

Keywords: gender, stereotypes, mass media, functions, behaviour, language. 
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